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EUROZASTUPNIK TONINO PICULA ANGAŽIRAN JE U POMOĆI OTOCIMA 

Više noVca, 
inicijatiVa 
i prilika za 
građane

Hrvatski zastupnik u 
Europskom parlamentu Tonino 
Picula iznimno je angažiran i u 
osiguranju podrške europskim 
otocima u tranziciji na čiste 
izvore energije što otocima 
pruža ne samo mogućnost 
da postanu energetski 
samodostatniji, već im otvara i 
nove mogućnosti zapošljavanja 
i razvoja.

Tajništvo za čistu energiju na 

EU otocima osnovano je u lip-

nju 2018., zahvaljujući vašem 

angažmanu. Što biste izdvojili 

kao ključna postignuća u pro-

teklom razdoblju u pomoći oto-

cima u tranziciji prema čistoj 

energiji?

- Čista energija za EU otoke je 

prva europska inicijativa ener-

getske tranzicije namijenjena 

isključivo otocima. Najviše o 

njezinu uspjehu govori činje-

nica da je svoje mjesto našla 

u novom Europskom zelenom 

planu, najvažnijem dokumen-

tu za budućnost Europske uni-

je u sljedećih trideset godina.

Što se tiče europskog proraču-

na za sljedeće sedmogodišnje 

razdoblje, otočna energetska 

tranzicija u sljedećem sedmo-

godišnjem razdoblju može oče-

kivati više novca, više inicijati-

va i više prilika za građane da 

se u nju uključe. Ponosan sam 

što danas više ne razgovaramo 

o otocima kao o slijepoj točki 

europskih politika i institucija, 

već o načinima kako najbolje 

europske alate i politike stavi-

Sant i ja, i to na razdoblje od 24 

mjeseca. Nadograđujući se na 

dosadašnji rad, Tajništvo će 

nastaviti pomagati otočnim 

zajednicama u svim fazama 

izrade tranzicijskih planova, a 

s posebnim naglaskom na po-

maganje otocima u pristupu 

sredstvima iz gore spomenu-

tog otočnog „facilityja“. Plan 

je i provesti studiju utjecaja za-

kona i propisa na razvoj otoč-

nih dekarboniziranih ener-

getskih sustava, te predložiti 

rješenja za ključne prepreke. 

Očekujem da Tajništvo nasta-

vi biti servis za sve otočane te 

da svojim radom pravda pozive 

na kreiranje trajnog radnog ti-

jela za otoke.

Za to je značajan Memorandum 

iz Splita koji je potpisan u lipnju 

ove godine u okviru hrvatskog 

predsjedanja Vijećem minista-

ra. Memorandum pruža jasnu 

političku podršku dugoročnom 

projektu energetske tranzicije 

europskih otoka te predstavlja 

prvi formulirani prijedlog mo-

daliteta institucionalizirane 

suradnje na rješavanju otočnih 

problema. Posebno je važno da 

Memorandum ističe potrebu za 

specifičnim pristupom svakom 

otoku, a što predstavlja znača-

jan odmak od često kritizira-

noga postojećeg pristupa koji 

teži jednom uniformiranom i 

nefleksibilnom rješenju za sve. 

Mislim da nas čeka vrlo uzbud-

ljivo razdoblje u kojem možemo 

očekivati dobre vijesti za otoke 

i otočane.

Teška borba
I na plenarnoj sjednici održa-

noj povodom stanja u Europ-

skoj uniji nakon prve godine 

mandata ovog sastava Europ-

skog parlamenta i Europske 

 → Otočna energetska tranzicija u 
sljedećem sedmogodišnjem razdoblju 
može očekivati više sredstava, a 
tražimo i posebnu proračunsku liniju 
za otoke kako se za novac ne bi morali 
natjecati s kopnom 

ŠtO smO manje Ovisni  
O uvozu energenata,  
tO smO i sigurniji

ti na raspolaganje otočanima.

Uspjeh samog Tajništva po-

tvrđen je i objavom natječaja 

za njegovu drugu fazu, novi 

dvogodišnji mandat i novi pro-

račun. Rezultate bismo trebali 

znati do kraja ove godine kada 

bi druga faza i službeno trebala 

započeti. Istovremeno, oslanja-

jući se upravo na rezultate pr-

ve faze Tajništva, djeluje i tzv. 

facility. Radi se o novom Hori-

zon 2020 projektu pod imenom 

NESOI (New Energy Soluti-

ons Optimised for Islands) koji 

će (su)financirati 60 uspješnih 

projekata energetske tranzici-

je, mobilizirati više od 100 mili-

juna eura investicija u sektor te 

značajno doprinijeti smanjenju 

emisija stakleničkih plinova do 

2023. godine. Ispred nas je još 

puno posla, ali otoci su danas 

čvrsto uglavljeni u europsku 

agendu i s optimizmom gledam 

na europsku budućnost otoka.

No, osim rada Tajništva, ipak 

valja posebno istaknuti i Me-

đuskupinu Europskog parla-

menta za mora, rijeke i otoke 

i priobalna područja. Ove sam 

godine u novom mandatu par-

lamenta postao njezinim pred-

sjednikom, a s čak 107 zastu-

pnika, gotovo 20 posto svih u 

EP, jedna je od najvećih i ima 

članove iz gotovo svih politič-

kih grupacija.

Drago mi je da je višegodišnje 

djelovanje okupilo neformalnu 

koaliciju za otoke diljem politič-

kog spektra pa sad npr. parla-

ment u službenom mandatu 

Fonda za pravednu tranziciju 

traži posebnu proračunsku li-

niju sredstava za otoke. Ako 

do kraja izborimo tu političku 

bitku s Komisijom i Vijećem, 

omogućit ćemo da se unutar 

ovog Fonda otoci za novac pre-

stanu natjecati s kopnom. To bi 

svakako bio dobar putokaz i za 

ostale fondove.

Drugi mogu od nas učiti
Kako u tom pogledu stoje hr-

vatski otoci? Što je sve obavlje-

no i što ih još čeka?

- Hrvatski otoci su pokazali da 

u procesu energetske tranzicije 

mogu parirati europskim par-

tnerima te da su, štoviše, često 

i korak ispred njih. Tajništvo 

za čistu energiju za EU otoke 

je krajem 2018. raspisalo poziv 

na suradnju otočanima na ko-

ji su se javile i hrvatske otočne 

zajednice od kojih su sve četiri 

prihvaćene: Cresko-lošinjski 

arhipelag, Hvar, Brač i Korču-

la. Ove otočne zajednice su uz 

pomoć Tajništva daleko odma-

knule u izradi planova ener-

getske tranzicije, a možemo se 

pohvaliti i nizom novih ener-

getskih projekata na našim 

otocima od Visa do Cresa, na 

kojima se grade ili su se već iz-

gradile solarne elektrane. Stra-

teški dokumenti su preduvjet 

apliciranju na europske fondo-

ve, ali su i važan alat u planira-

nju lokalnog razvoja koji mora 

reflektirati potrebe i interese 

lokalnog stanovništva.

Uzimajući u obzir novi europ-

ski zeleni plan, možemo očeki-

vati širenje postojećih, ali i po-

javu novih inicijativa koji će i 

drugim hrvatskim otočnim 

zajednicama omogućiti uklju-

čivanje.

Interesa i potencijala nam u 

tom smislu ne nedostaje. Po-

sebno izdvajam Krk i Zlarin 

koji se nisu uključili u europ-

ske inicijative, već su pokre-

nuli vlastite tranzicije kao re-

zultat strateškog promišljanja 

svoje budućnosti. Mislim da je 

to dobar podsjetnik svima da 

posjedujemo znanja i pamet za 

samostalno pokretanje i vođe-

nje energetske tranzicije za ko-

ju nam EU može (i treba) biti 

podrška. Imamo sve što nam 

je potrebno za kreiranje rješe-

nja od kojih drugi mogu učiti.

Memorandum iz Splita
Što predstoji u sljedećoj fazi u 

radu Tajništva za čistu energi-

ju i koliko je sredstava na ras-

polaganju za pomoć otočnim 

zajednicama?

- Sljedeća faza Tajništva bit će 

fokusirana na podizanje ka-

paciteta otoka za samostalno 

provođenje energetskih pro-

jektnih natječaja. Drugim ri-

ječima, želimo vidjeti što višu 

razinu samostalnosti i samo-

dostatnosti otočnih zajednica u 

planiranju i provedbi energet-

ske tranzicije. Sredstva za rad 

druge faze smo amandmanom 

teškim dva milijuna eura osi-

gurali malteški kolega Alfred 
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HrvaTSki oToci Su 
Pokazali Da u ProcESu 
EnErgETSkE TranzicijE 

mogu PariraTi EuroPSkim 
ParTnErima TE Da Su, 

šTovišE, čESTo i 
korak iSPrED njiH


